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روزنامه

تا  باشد  داشته  وجود  جایی  باید 
که  داروهایی  این  که  کند  بررسی 
با ارز 4200 تومانی از خارج، وارد 
با  کسانی،  چه  توسط  شده  کشور 
به  چگونه  و  انگیزه ای  و  قصد  چه 
است؟  رفته  همسایه  کشورهای 
را  کار  این  که  کسانی  معمولًا 
انجام می دهند یا به قصد کمک به 
سایر  همانند   - همسایه  کشورهای 
و  انگیزه  به  و  دیگر-  کمک های 
را  ما  ملت  مال  از  نیت های خاصی 
می کنند  اهدا  آنها  به  و  می گیرند 
به صورت  به قصد سودجویی و  یا 
و  قانون  خلاف  عمل  این  قاچاق 
انگیزه  لذا  انجام می دهند.  را  اخلاق 

سومی غیر از این دو وجود ندارد.
و  دولت  قضاییه،  قوه  مجلس،  اگر 
نهادهای دیگر مجموعاً این توانایی 
را  موارد  این  که  باشند  نداشته 
شناسایی و به مردم معرفی کنند که 
جای تعجب و تأسف است. متاسفانه 
در بسیاری از مواقع و موارد شاهد 
افرادی  اینکه  به محض  بوده ایم که 
از ارز ارزان کالاهای اساسی مردم، 
سوءاستفاده کرده و قاچاق می کنند 
جیب  به  ملت  خون  از  را  پولی  تا 
مسئولان  از  برخی  بلافاصله  بزنند، 
راه حل آن را در گران کردن ارز 
و آن کالاهای مورد نظر دانسته و 

سوءاستفاده  دست  اینکه  جای  به 
را قطع کنند دست مردم  کنندگان 
کوتاه  کالاها  آن  به  رسیدن  از  را 
به  را  گرانی  بر  گرانی  و  می کنند 
حالت  این  در  کرده،  تحمیل  مردم 
و  می کنند  تخلف  قاچاقچی  عده ای 
به جای مجازات کردن آنها، مردم 
را  آنها  دسترسی  و  کرده  تنبیه  را 
می کنند.  قطع  اولیه شان  مایحتاج  به 
اگر علاج این نوع قاچاق ها، گران 
واقعی  بعضی ها،  قول  به  )یا  کردن 
گران  بود،  آنها(  قیمت  کردن 
در  پی  و  متمادی  سال های  کردن 
جلوی  بود  توانسته  حالا  تا  پی، 
قاچاق آنها را بگیرد اما می بینیم که 
ماه  سال،  به  سال  کردن های  گران 
اندکی  حتی  روز،  به  روز  و  ماه  به 
در قاچاق کالاهای مختلف تاثیری 
نداشته و فقط مردم را از آنها محروم 

کرده است. 
پس راه حل اساسی، اعمال مدیریت 
سایر  و  گانه  سه  قوای  قوی 
بر قاچاقچیان  نهادهاست که راه را 
و  امداد  قصد  به  اگر  اما  و  ببندند. 
همسایه،  کشورهای  به  کمک 
آنها  اختیار  در  ما  ارزان  ارزهای 
بحث جداگانه ای  قرار می گیرد که 
تحلیل  آن  برای  باید  و  می طلبد  را 

دیگری را ارائه داد.

انتخابات آماده  رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها گفت: مجلس در حوزه 
همکاری با دولت است و دولت جدید می تواند لایحه مورد نظر خودش را در این باره 

به مجلس ارائه دهد.
اصلاح  وضعیت  آخرین  درباره  جوکار،  محمدصالح  نوشت:  مهر  تابناک،  گزارش  به 
قانون انتخابات در کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها، اظهار داشت: ما به دنبال آن 
هستیم که قانونی در زمینه انتخابات وضع شود که پاسخگوی همه نیازهای ما در این 
حوزه باشد و ایرادات قوانین گذشته هم باید برطرف شود.وی بیان کرد: قانون انتخابات 

باید جامع باشد، به گونه ای که همه مسائل مربوط به انتخابات از جمله مسئله تبلیغات 
انتخاباتی را به صورت شفاف تعریف و مشخص کند.نماینده مردم یزد در مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: هیچ گونه ابهام و شبهه ای نباید در قانون انتخابات وجود داشته باشد و 
باید همه مسائل مرتبط با حوزه انتخابات شفاف باشد.رئیس کمیسیون امور داخلی کشور 
و شوراها تصریح کرد: مجلس شورای اسلامی آمادگی دارد که به سرعت لوایح مورد 
نظر دولت را مورد رسیدگی قرار دهد و دولتمردان هم در هر حوزه ای که فکر می کنند 

خلأ قانونی وجود دارد، می توانند به مجلس شورای اسلامی لایحه ارائه دهند.

نقد و تحلیل خبر
گروه نقد و تحلیل خبر روزنامه طلوع

 تحلیل این خبر را در ستون 
سمت راست بخوانید

طالبان:

 وظیفه زن فرزندآوری است

واردات میز تلویزیون توسط 
وزارت بهداشت

مقام های اماراتی اعلام کردند که دومین رآکتور از چهار رآکتور نیروگاه 
اتمی این کشور فعالیت خود را آغاز کرده است.

به گزارش تابناک به نقل از ایرنا از خبرگزاری رویترز، دفتر اطلاع رسانی 
دولت ابوظبی روز جمعه با اعلام این خبر افزود: راه اندازی دومین رآکتور 
نیروگاه هسته ای براکه به معنای انجام گرفتن نیمی از مأموریت این نیروگاه 

است که 2۵ درصد از نیاز انرژی برق کشور را تأمین خواهد کرد.
نخستین رآکتور این نیروگاه فرآیند تجاری خود را در آوریل گذشته آغاز 
کرد و مجوز راه اندازی دومین واحد در ماه مارس سال جاری میلادی صادر 
شد.این نیروگاه در صورت کامل شدن که توسط شرکت انرژی برق کره 
جنوبی در دست ساخت است، چهار راکتور با ظرفیت کلی پنج هزار و ۶00 
مگاوات را در برخواهد گرفت که تقریباً معادل 2۵ درصد پیک تقاضای 

برق در امارات را تأمین خواهد کرد.
سازمان انرژی اتمی امارات متحده عربی روز سه شنبه سوم فروردین ۱400 
از تکمیل سوختگیری نیروگاه اتمی »براکه« این کشور و آمادگی برای 

آزمایش نیروگاه برای آغاز به کار نهایی آن خبر داد.
به  در کنسرسیومی  از سال 20۱2  براکه  نیروگاه هسته ای  عملیات ساخت 
مدیریت شرکت »کپکو« کره جنوبی آغاز شده بود. امارات برای ساخت 
این چهار رآکتور هسته ای و خدمات پس از راه اندازی آن ها درمجموع 40 

میلیارد دلار هزینه خواهد کرد.
به  نسبت  تخصصی  انجمن های  از  و حتی شماری  منطقه  برخی کشورهای 
وضعیت ایمنی و امنیت این نیروگاه سؤال های جدی دارند و حتی کشوری 

همچون قطر این نگرانی ها را به آژانس انرژی اتمی منعکس کرده است.

اقتصادی مجلس  مرحبا سخنگوی کمیسیون  تابناک، غلامرضا  به گزارش 
صددرصد  ترجیحی  ارز  سیاست  بنده  دیدگاه  از  گفت:  اسلامی  شورای 
شکست خورده و اساساً سیاست ارز چند نرخی به دلیل ایجاد بستر فساد و 
رانت، سیاستی از پیش  شکست خورده است. همانطور که در کشور، برخی 
واردکنندگان، بعد از دریافت ارز ترجیحی یا کالایی وارد کشور نکردند و 
یا برخی کالاها که با ارز ترجیحی وارد شد به دلیل بیمار بودن سیستم توزیع 
به دست جامعه هدف نرسید. به عنوان نمونه مواد اولیه روغن نباتی با ارز 
ترجیحی وارد کشور شد، روغن نباتی تولید و بعد با قیمت ارز آزاد صادر 
شد؛ یعنی درنهایت به دست مردم نرسید و سود چند برابری نصیب برخی 
داروهای  از  متأسفانه 20 درصد  دارو،  در حوزه  افراد خاص شد. همچنین 
وارده با ارز ترجیحی سر از کشورهای همسایه درآورد. این در حالی است 
داروخانه ها عرضه  در  و  وارد  تمام شده  قیمت  با  را  دارو  می توانیم  ما  که 

کنیم اما از مسیر بیمه از مردم حمایت کرده که در این صورت منابع ارزی 
محدود در کشور را به راحتی از دست نمی دهیم و از قاچاق مجدد دارو هم 

پیشگیری می شود. 

به گزارش تابناک، حمیدرضا کشفی 
اظهار داشت: در تابستان سال جاری 

۳0۳ شهر دارای تنش آبی بودند.
افزود: تقریباً پیک مصرف آب  وی 
تابستانه را در شهرهای کشور پشت 
قطعی  جایی  در  اگر  و  گذاشتیم  سر 
به  باشیم،  داشته  است  ممکن  آب 
خاطر مشکلات سامانه ها و به صورت 

برنامه ریزی شده اعمال می شود.
است، حتی  پیش  در  پاییزی خشک 

خشک تر از تابستان
حال  در  اینکه  بیان  با  کشفی 
پاییز  آب  تأمین  برای  برنامه ریزی 
امسال خشک تر  پاییز  هستیم، گفت: 

از تابستان است.
از  حاکی  پیش بینی ها  داد:  ادامه  وی 
این است که میزان بارش های پاییزی 

امسال زیر نرمال است.
معاون راهبری و نظارت بهره برداری 
فاضلاب  و  آب  مهندسی  شرکت 
اینکه آیا احتمال  به  کشور در پاسخ 
نسبت  پاییز  در  آبی  تنش  افزایش 
از  گفت:   ، دارد؟  وجود  تابستان  به 
خنک تر  پاییز  در  هوا  که  آنجایی 
تعیین  عنصر  هوا  و  است  تابستان  از 
کننده ای در مصرف آب هست، یک 
حیث  از  آب  تأمین  وضعیت  مقدار 
میزان مصرف، نسبت به تابستان بهتر 
می شود؛ اما پاییز امسال، پاییز خشکی 
برای  ما  برنامه ریزی های  و  است 
شهرهای بزرگ، بر مبنای حالت های 

بدبینانه در حال انجام است.
 وی افزود: تعداد روستاهایی که نیاز 
تابستان  در  داشتند  سیار  آبرسانی  به 
امسال به ۸000 روستا رسید و تابستان 
به  تانکری  و  سیار  آبرسانی  امسال 

۸000 روستا انجام شد.
این  از  برخی  اینکه  بیان  با  کشفی 
خاطر  به  را  خود  آبی  منابع  روستاها 
دست  از  کم بارشی  و  خشکسالی 
داده اند، گفت: در پاییز امسال نیز با 
توجه به کم بارشی پاییز، ممکن است 
تعداد روستاهایی که نیاز به آبرسانی 
 ۸000 حدود  همین  در  دارند  سیار 

روستا باقی بماند.
تابستان  از  سخت تر   ۱۴۰۱ تابستان 

۱۴۰۰ می شود؟
معاون راهبری و نظارت بهره برداری 
فاضلاب  و  آب  مهندسی  شرکت 
آبی  سال  اگر  کرد:  تصریح  کشور 
آغاز  پاییز  ابتدای  از  که  جدید 
و  بارش  کم  آبی  سال  می شود، 
 ۱40۱ تابستان  قطعاً  باشد،  خشکی 
 ۱400 تابستان  از  سخت تر  شرایطی 

در تأمین آب خواهیم داشت.
منابع آبی  نتوانیم  اگر  داد:  ادامه  وی 
سال  در  که  زیرسطحی  و  سطحی 
جبران  را  دادیم  دست  از  گذشته 
بسیار  تابستان  آینده  تابستان  کنیم، 

سختی خواهد بود.
ارائه پیشنهادات مدیریت تنش آبی 

۱۴۰۱ به دولت و مجلس
برنامه های  اینکه  بیان  با  کشفی 
برای سال ۱40۱  مدیریت تنش آبی 
به  را  پیشنهاداتی  گفت:  شده،  دیده 
مجلس و دولت ارائه کردیم تا بتوانیم 
با انجام اقداماتی، شرایط تنش آبی در 

سال ۱40۱ را مدیریت کنیم.
اجرای  قبیل  از  اقداماتی  افزود:  وی 
از  آب  ذخیره سازی  پروژه های 
حفر  جدید،  مخازن  احداث  طریق 
بین  رینگ  ایجاد  و  جدید  چاه های 
به  را  آب  بتوانیم  که  شهرها  مخازن 
نحو مطلوبی توزیع کنیم؛ اجرای این 
توزیع،  مدیریت  به  می تواند  طرح ها 
تاب آوری شهرها و کاهش  افزایش 

تنش آبی کمک کند.
معاون راهبری و نظارت بهره برداری 
فاضلاب  و  آب  مهندسی  شرکت 
کشور با اشاره به اینکه این برنامه ها 
هم به دولت سیزدهم و هم به مجلس 
گفت:  شده،  ارائه  اسلامی  شورای 
اجرای این پروژه ها نیازمند اعتبارات 
در  شده  ارائه  پیشنهادات  و  است 
بررسی  درحال  مجلس  و   دولت 

است.

اصلاحیه  طبق  داشت:   اظهار  مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  سخنگوی 
مجلس بر طرح مجلس دهم، هر کسی که بتواند خودرو یا قطعات خودرو 
صادر کند و برای دولت هزینه ارزی ایجاد نکند می تواند واردات خودرو 
شرایط  این  با  برقی  و  هیبریدی  خودروی  واردات  تنها  البته  باشد.  داشته 

آزاد می شود.
 روح الله عباسپور در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در مورد جزییات 
تصویب  به  که  مجلس  طرح  در  خودرو  واردات  مشروط  آزادسازی 
کمیسیون صنایع نیز رسیده اظهار کرد: طرح ساماندهی خودرو از مجلس 
دهم صادر شده و به شورای نگهبان ارجاع داده شده بود ولی در شورای 
همسویی  مقاومتی  اقتصاد  با  که  بود  این  طرح  رد  علت  شد.  رد  نگهبان 
نداشت، در بعضی موارد هم گفته می شد که مطابق با قانون اساسی نیست. 

طرح به کمیسیون صنایع ارجاع داده شد تا اصلاحاتی در آن انجام شود.
وی افزود: طبق اصلاحیه مجلس بر این طرح، هر کسی که بتواند خودرو 
یا قطعات خودرو صادر کند و برای دولت هزینه ارزی ایجاد نکند می تواند 
واردات خودرو داشته باشد البته تنها واردات خودروی هیبریدی و برقی با 

این شرایط آزاد می شود.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
اینکه نباید واردات خودرو برای دولت هزینه ارزی داشته باشد به این معنا 
قطعه  قطعه ساز،  یا  کرد  صادر  نفت  حتی  اگر  خصوصی  بخش  که  است 
صادر کرد بتواند در قبال آن خودرو وارد کند. کسانی که خود ارز دارند 
و  هیبریدی  خودروهای  می توانند  نیز  ایران  از  خارج  ارزهای  محل  از  یا 

برقی وارد کنند.

وی در پاسخ به سؤالی در مورد این که آیا زیرساخت های لازم در کشور 
برای واردات خودروهای برقی و هیبریدی وجود دارد یا خیر و همچنین 
وضعیت مالیات واردات این خودروهای چگونه خواهد بود گفت: وقتی 
قانون گذار پیش بینی کرده که واردات خودرو تنها برای خودروهای برقی 

و هیبریدی باشد حتماً زمینه های آن نیز وجود دارد.
سخنگوی کمیسیون صنایع مجلس افزود: در مورد اینکه وضعیت مالیات 
برای واردات این خودروها چگونه خواهد بود در این طرح حرفی زده نشده 

و پیش بینی نشده است.
ساماندهی  طرح   4 ماده  به  نگهبان  شورای  ایراد  از  پس  ایلنا  گزارش  به 
دهم  مجلس  در  که  صفر  تعرفه  با  هیبریدی  محصولات  واردات  خودرو 
تهیه شده بود، کمیسیون صنایع ماده مذکور را با اصلاحاتی در چارچوب 
شخص  هر  طرح  بنابراین  کرد؛  تصویب  واردات«  مشروط  »آزادسازی 
حقیقی و حقوقی می تواند نسبت به واردات خودرو در قالب یکی از دو 

روش »در ازای صادرات کالا« یا »واردات بدون انتقال ارز« اقدام کند.

کشور  دو  همان  ما  قرمز  خط  گفت:  یازدهم،  مجلس  در  چابهار  نماینده 
)آمریکا و انگلیس( هستند اما اگر فایزر را آلمان تولید کند، هیچ مسئله ای 

برای واردات نداریم.
معین الدین سعیدی نماینده چابهار در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا، درخصوص »سرعت گرفتن واردات واکسن و اعلام اینکه 
40 میلیون دوز واکسن وارد کشور خواهد شد، آیا در کنار سینوفارم و 
یا خیر؟«،  دارد  وارداتی جای  این سبد  در  فایزر هم  آسترازنکا، واکسن 
واکسن  واردات  فرمودند که  آقا  اکنون حضرت  مطلع هستید که  گفت: 
کرونا باید اولویت اول باشد؛ درنتیجه واکسن فارغ از اینکه از کجا باشد، 
باید وارد شود. البته خط قرمز ما همان دو کشور هستند اما اگر فایزر را 

آلمان تولید کند، ما هیچ مسئله ای برای واردات نداریم.
 وی ادامه داد: من می خواهم از دوستان زحمتکش در هلال احمر تشکر کنم 
که در بحث واردات جلو بودند و خوب عمل کردند و همینطور مشخصاً 
یک نقد جدی باید به عملکرد دو کشور به ظاهر دوست روسیه و چین 
داشته باشیم که در شرایط سخت نشان دادند که کنار ملت ایران نیستند. 
کشور ژاپن خیلی بیشتر از آن ها به ما در بحث تأمین واکسن کمک کرد.
نماینده چابهار همچنین بیان کرد: من برآورد دقیقی از اینکه واکسن های 
باید هرچه که هست  اما  با چه اسامی هستند، ندارم  وارداتی چه مقدار و 

زودتر وارد شود تا در حوزه واکسیناسیون به نقطه اطمینان بخشی برسیم.
بله  داشت:  اظهار  شده،  فاسد  رمدسیورهای  واردات  درخصوص  سعیدی 
۷۵0 میلیون دلار برای رمدسیور اختصاص پیدا کرد که جای سؤال است، 
از  خیلی  می داشتیم  واکسن  واردات  برای  زمان  همان  را  منابع  این  اگر 
این فجایع رخ نمی داد. همچنین اکنون گزارش های متقنی درباره واردات 

رمدسیورهای آلوده مطرح است که این بسیار نگران کننده است.
وی ادامه داد: مشخصاً مافیای دارو به شدت فعال است و در این شرایط که 
ما در برابر بزرگترین خطر بشریت بعد از جنگ جهانی دوم قرار داریم، 
باز هم این سودجویی ها و استفاده از رانت های خاص و این نگاه فاسد در 
حوزه دارو وجود داشت که ما از آقای عین اللهی بارها خواستیم و ان شاءالله 

که ایشان مبارزه با این مسئله را در اولویت کاری خود قرار دهند.

نماینده چابهار در مجلس یازدهم همچنین درخصوص وقایع اخیر در کشور 
افغانستان نیز گفت: در درجه اول اینکه به این راحتی حکومت افغانستان 
به  بستن  دل  که  داد  نشان  هم  آمریکا  مفتضحانه  خروج  و  پاشید  ازهم 
ابرقدرت ها برای ایجاد دموکراسی یک خیال پوچ است و آمریکا همانطور 
که از باتلاق ویتنام با افتضاح بیرون آمد از افغانستان هم دقیقاً همین اتفاق 
در  که  سیستماتیکی  فساد  علت  به  می دهد  نشان  این ها  درنتیجه  داد؛  رخ 

دولت افغانستان وجود داشت، نتوانست در مقابل طالبان مقاومت کند.
وی افزود: از سوی دیگر ساده انگارانه است اگر فکر کنیم که طالبان تغییر 
ماهیت داده است، آن ها در این فاز جدید تا قبل از اینکه حکومت خود را 
مستقر کنند، ممکن است رویکردهایشان متفاوت باشد اما من بسیار نگرانم 
که آن ها به خلق و خوی خودشان باز نگردند؛ لذا من فکر می کنم نباید 

خوش بینانه شرایط افغانستان را تحلیل کرد.
سعیدی در رابطه با مقاومت بخشی از نیروهای افغانستان در دره پنجشیر، 
حال  هر  به  داد  رخ  پنجشیر  دره  در  که  اتفاقاتی  درخصوص  کرد:  بیان 
لحاظ  به  دیگر  کشورهای  در  دخالتی  که  ماست  نظام  کلی  سیاست  این 
نظامی نداشته باشیم اما ما معمولًا به لحاظ معنوی حمایت های خاص را از 
جریان های مقاومت در کشورهای دیگر داشتیم، به نظر من نسبت به کاری 
انجام آن است  که فرزند شهید احمدشاه مسعود در دره پنجشیر در حال 
حمایت های معنوی کشور می توانست فضای افکارعمومی جهان را تحت 
تأثیر قرار دهد و من به اتفاقات کنونی در افغانستان و اثرات آن در داخل 

کشور خودمان در آینده بسیار بدبینم.

از هر دری کلامی

جوکار رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها: 

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:

سعیدی نماینده چابهار در مجلس شورای اسلامی:

گزارش های متقنی درباره رمدسیورهای آلوده مطرح است

ذخایر ارز و طلای روسیه
 به بالاترین سطح تاریخ رسید

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:

علی مطهری:

 توصیه مقامات ایران به طالبان 
برای تشکیل دولت فراگیر 

از طنزهای روزگار است

سخنگوی کمیسیون صنایع مجلس:


